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دلاريميگيرند
بهريشمانهمميخندند

  فريدون حسن
 سال هاس��ت از ريخت وپاش ه��اي ميلي��اردي 
فوتبالي ها مي نويسيم. سال هاست مي نويسيم دست 
فوتبال ت��ا آرنج در جيب م��ردم و بيت المال اس��ت 
اما هر چه نوش��تيم و هر چ��ه فرياد زده ش��د، هيچ 
اتفاقي رخ نداد. فوتبال وقيح تر و جس��ور تر از قبل به 
بيت المال خوري اش ادامه مي ده��د و به ريش همه 

مي خندد. 
حالا كار به جايي رسيده اس��ت كه از بازيكن گرفته تا 
مربي، رئيس و مدير دم از دريافت هاي دلاري مي زنند. 
اينقدر خورده اند ك��ه ديگر ريال سيرش��ان نمي كند. 
يكي مثل مهدي تاج كه با تم��ام پرونده هاي مفتوح و 
غيرمفتوح دوباره بشود رئيس فدراسيون، اوضاع از اين 
بهتر نمي شود. تا دل تان بخواهد شارلاتان و دلال دورش 
جمع هستند براي بالا كشيدن بيشتر و بهتر بيت المال. 
اين روزها قانوني گذاش��ته اند به اس��م س��قف بودجه 
باش��گاه ها و طي آن مي خواهند جلوي بريز و بپاش ها 
را بگيرند، ولي قانوني كه يك مجموعه فاس��د بگذارد 
و همان آدم هاي مفس��د هم بخواهن��د اجرايش كنند، 
معلوم است چگونه اجرايي مي ش��ود.  مي گويند نبايد 
قرارداد دلاري ببنديد، اما زير ميز هر كاري كه دل شان 
بخواهد انجام مي دهند، تازه بگذريم از اينكه بي خيال 
ديگر ارزها شده اند، يعني اگر باشگاهي با يورو، درهم، 
دينار و ساير ارزهاي رايج با كسي قرارداد بست، كسي 
نمي تواند جلودارش باش��د. تازه با تمام اين زدو بندها 
همچنان خبر مي رسد كه باش��گاه ها حتي با بازيكنان 

داخلي شان هم قرارداد دلاري منعقد مي كنند. 
فدراس��يون فوتبال، س��ازمان ليگ و در يك كلمه كل 
فوتبال طي سال هاي گذشته و به خصوص همين حالا 
همه كشور را به بازي گرفته اند. هنوز گربه رقصاني هاي 
اين جماعت براي رس��انه هاي معاند در اتفاقات س��ال 
گذشته را از ياد نبرده ايم. هنوز يادمان نرفته كه چگونه 
بزرگ و كوچك شان آب به آسياب دشمن مي ريختند، در 
حالي كه پول همين مردم مظلوم را بالا مي كشيدند. حالا 
اما وقيحانه تر از قبل دم از قراردادهاي دلاري و آنچناني 
مي زنند و جالب اين اس��ت كه كس��ي هم جلودارشان 
نيست. دلاري مي گيرند و در بزنگاه ها براي كشور چنگ 

و دندان نشان مي دهند و لگدپراكني مي كنند. 
بيانيه ها و قانونگذاري هاي وزارت ورزش، فدراس��يون 
فوتبال و سازمان ليگ را هم زياد جدي نگيريد، خوب 
كه نگاه كنيد متوجه مي ش��ويد همه س��ر يك س��فره 
نشسته اند و از جيب مردم مي خورند، تا ديروز ريالي بود 
امروز دلاري، حالا مثلًا فلان مس��ئول هم در قبال عقد 
قرارداد دلاري واكنشي نشان دهد، اگر ديديد قراردادي 
باطل شد، حتماً به ما خبر دهيد تا با صداي بلند اعلام 
كنيم، ولي نه، واقعيت اين است كه اين سيستم فاسد 
همه را سر كار گذاشته. فوتبالي جماعت قرارداد دلاري 
مي بندد و ب��ه ريش همه مردم هم مي خندد اما ش��عار 
مي دهد كه براي ش��ادي دل مردم هر كاري مي كنيم. 
حالا اگر ما نخواهيم شما ش��ادمان كنيد، بايد چه كار 
كنيم؟ ش��ما پول بيت الم��ال و مردم را نخوريد، ش��اد 

كردن شان پيشكش.

فوتبالبهكمترازدلارويوروراضينميشود!
بدعتي كه تراكتور گذاشت و يقه ليگ را گرفت 

ورزشي

پرونده
بررسی عقد قراردادهای 

دلاری در فوتبال

نگاه کارشناسان/ شیوا نوروزی

فص�ل م�كاره نقل و 

دنيا حيدري
     گزارش

انتق�الات ه�ر س�ال 
داستان هاي تازه اي رو 
مي كند؛ داستان هايی حاشيه اي كه تماماً به ضرر 
فوتبال كش�ور و راهي جديد براي ت�اراج هرچه 

بيشتر بيت المال است. 
تا همين چند فصل قبل، دغدغه منتقدان رقم هاي 
درشت و نجومي قراردادها بود و فرار مالياتي بازيكنان 
و مربيان و انداختن آن بر گردن باشگاه ها، اما امروز كار 
از فرار مالياتي يا رقم هاي ميلياردي گذشته و بدعت 
تراكتور حالا يقه بس��ياري از تيم هاي ليگ را گرفته 
است؛ بدعتي كه بي شك نفس فوتبال باشگاهي ايران 

را خواهد گرفت.
پنج سال قبل بود كه تراكتور در فصل نقل و انتقالات 
گوي سبقت را از تيم هاي مطرح ليگ ربود، به طوري 
كه برخلاف سال هاي قبل، اخبار مهم نقل و انتقالات 
نه از سمت سرخابي هاي پايتخت كه از تبريز مخابره 
مي ش��د! مديرعامل وق��ت سرخپوش��ان تبريزي با 
وعده هاي بس��يار پا به ميدان گذاشت و قصد بستن 
تيمي مدعي را داشت؛ هدفي كه براي دستيابي به آن 
دست روي كاپيتان هاي تيم ملي گذاشت؛ انتخابي 
كه داستان هاي بسياري به همراه داشت. بسياري بر 
اين باور بودند تراكتور با كاپيتان هاي تيم ملي قرارداد 
دلاري بسته اس��ت، آن هم با رقمي نجومي! حرف از 
رقم 850هزار دلاري بود كه ب��ا دلار 10هزار توماني 

آن زم��ان 
ي  چي���ز

حدود 8/5ميليارد 
براي تراكت��ور آب 
خ��ورده ب��ود! البته 

رق��م ق��رارداد دژاگه و 
شجاعي در س��ازمان ليگ 

1/5ميليارد تومان ثبت شده بود 
اما اين رقم چندان قابل قبول نبود، 

وقتي بازيكنان پرسپوليس و استقلال يك سال قبل 
رقمي به مراتب بالاتر از آن را دريافت كرده بودند. 

اما آنچه بعد از آن داس��تان براي فوتب��ال ايران باقي 
ماند، بدعت قراردادهاي ارزي ب��ود! راهكاري كه به 
زعم بسياري تراكتور و مديرعامل متمول آن از ليگ 

هجدهم پيش پاي بازيكنان و باشگاه ها گذاشت. 
بعد از تراكتور در سال هاي بعد نيز يكي دو تيم اقدام 
به عقد قرارداد ارزي با برخ��ي بازيكنان مطرح خود 
كردند، اما اين مس��ئله به چند تي��م خاص محدود 
مي شد؛ تيم هاي صنعتي و متمولي كه هيچ دغدغه اي 
براي پرداخت هاي نجومي نداشتند چراكه هر تيمي 
نمي توانس��ت از عهده عقد قرارداد ارزي با بازيكنان 
خود برآيد و اين قس��م قرارداده��ا مختص بازيكنان 
و مربيان خارجي بود. امس��ال اما عقد قرارداد فراتر 
از سال هاي قبل شده اس��ت، آن هم در شرايطي كه 
با توجه به بدهي هاي هنگفت ب��ه جا مانده از حضور 

بازيكنان و مربيان خارجي، س��ازمان 
ليگ عقد ق��رارداد دلاري با مربيان و 
بازيكنان خارج��ي را هم ممنوع كرده 
است! اما خبرها حاكي است تيم هاي 
متمول صنعتي توجه چنداني به ممنوعيت عقد 

قرارداد ارزي ندارند. 
عقد ق��رارداد ارزي با بازيكنان داخل��ي مصداق بارز 
تاراج بيت المال و خالي كردن جيب ملت اس��ت، آن 
هم در ش��رايطي كه نوس��انات ارزي بيداد مي كند و 
با اين حس��اب هرگونه تعللي در پرداخت مطالبات 
بازيكنان مي تواند رقم قرارداد آنها را چند برابر و جيب 
مردم را خالي و خالي تر كند! اما گويا اين مسئله براي 
آقايان اهميت چنداني ندارد كه اگر داشت، شاهد عقد 
قراردادهاي يك ميليون دلاري با بازيكناني نبوديم كه 
به لحاظ فني هيچ شاخصه مشخصي هم ندارند! اما 
تنها در يك مورد خاص، گفته مي شود يكي از همين 
باشگاه هاي متمول شهرستاني بيش از يك ميليون 
دلار بابت رضايت نام��ه بازيكن مدنظر خود پرداخت 
كرده و يك ميليون دلار نيز باب��ت عقد قرارداد براي 
خود بازيكن در نظر گرفته اس��ت! رقمي نجومي كه 
مردم حتي به خ��واب هم نمي بينند اما به واس��طه 
عدم نظارت بر عملك��رد مدي��ران ناكارآمد بي هيچ 
توجيه، منط��ق و ضابطه اي روانه جي��ب بازيكنان و 
دلال ها مي شود! ارقام درشتي كه در مواردی در كمال 
ناباوري از بودجه يك سال بسياري از فدراسيون هاي 

ورزشي نيز بيشتر است و مي تواند مشكلات زيادی از 
ورزشكاران و قهرمانان را حل و فصل كند اما در عين 
ناباوري به جيب فوتباليست هايي سرازير مي شود كه 

حتي براي فوتبال كشور نيز سودي ندارند. 
فصل نقل و انتقالات همواره آبستن اخبار تعجب آور 
و تأسفبار بوده اما اين بار داستان با هميشه متفاوت 
است. اين روزها ديگر حرف سر عقد قرارداد با بازيكنان 
بي كيفيت خارجي نيست، بلكه مسئله بدعتي است 
كه س��ال ها قبل تراكتور در فوتبال ايران گذاش��ت! 
شايد اگر پنج سال قبل كه گفته شد تراكتور با برخي 
بازيكنان خود قرارداد دلاري بسته و در سازمان ليگ 
به ريالي ثبت كرده، اين مسئله به طور جدي پيگيري 
و با آن برخورد مي ش��د، امروز كار به جاهاي باريك 

كشيده نمي شد. 
شايد اگر طي سال هاي اخير كه گفته مي شد برخي 
باشگاه هاي متمول صنعتي با تعدادی از بازيكنان خود 
قراردادهاي دلاري و يورويي می بندند و در سازمان 
ليگ ريالي ثب��ت مي كنند، اين ح��رف و حديث ها 
پيگيري و در صورت صحت با آن برخورد مي ش��د، 
امروز كار به جايي نمي رسيد كه وقتي سازمان ليگ 
عقد قرارداد دلاري با مربي��ان و بازيكنان خارجي را 
هم ممنوع مي كند، آقايان خواهان عقد قراردادهايي 

دلاري و ارزي باشند. 
هرچند برخ��ي با مط��رح ك��ردن اين مس��ئله كه 
قراردادهاي شان با ارز منطقه اي بسته شده نه دلاري، 
سعي دارند اقدام خود را عادي و منطقي جلوه دهند 
اما چرا بايد در ليگي كه ريالي هزينه مي شود، برخي 
بازيكنان و مربيان قراردادهاي دلاري و يورويي ببندند 

و جيب مردم را بيش از قبل خالي كنند؟ 
تا همين چند س��ال قب��ل حضور در كش��ورهاي 
حاشيه خليج هميشه فارس آرزوي هر فوتباليست 
ايراني بود، چراكه عرب هاي حاشيه خليج هميشه 
فارس خساستي در شل كردن سر كيسه نداشتند 
و رقم هاي درش��تي ب��ه بازيكنان ايراني پيش��نهاد 
مي دادند. امروز اما كمتر بازيكني است كه به حضور 
در ليگ كشورهاي همسايه تمايل داشته باشد، وقتي 
در ليگ برتر مي تواند رقم هايي همسان كشورهاي 
عربي دريافت كند! آن هم نه به ارز رايج كشور! بلكه 

به دلار و يورو.
بي شك مسئله خيلي جدي تر از ش��ايعه است و اگر 
نهادهاي نظارتي پا پيش نگذارند، بايد شاهد اتفاقاتي 
به مراتب بدتر و بدتر هم باشيم؛ اتفاقاتي كه ترديدي 
نيست فوتبال باش��گاهي ايران را به نابودي خواهد 
كشاند! مگر آنكه عزمي براي مقابله با اين قسم دلالي ها 
در فوتبال ايران ايجاد شود و جلوي اين فساد علني را 
بگيرد كه در غير اين صورت طولي نخواهد كشيد رقم 
بازيكنان درجه چند ايراني از ستاره هاي مطرح دنيا 

هم فراتر خواهد رفت. 

فصلنقلوانتق�الاتهموارهآبس�تناخبار
تعجبآوروتأسفباربودهامااينبارداستان
باهميش�همتفاوتاس�ت.اينروزهاديگر
حرفسرعقدقراردادبابازيكنانبيكيفيت
خارجينيست،بلكهمسئلهبدعتياستكه
سالهاقبلتراكتوردرفوتبالايرانگذاشت!
شايداگرپنجسالقبلكهگفتهشدتراكتوربا
برخيبازيكنانخودقرارداددلاريبستهودر
سازمانليگبهرياليثبتكرده،اينمسئله
بهطورجديپيگيريوباآنبرخوردميشد،
امروزكاربهجاهايباريككش�يدهنميشد

ش��رايط فوتبال تا زماني 
كه پول مف��ت دولت در 
اين رشته است تغييري 
نخواهد كرد. تا وقتي برای 
باش��گاه هاي خصولت��ي 
و دو باش��گاه دولتي مان 
بيت الم��ال  ب��ه ح��راج 
گذاش��ته ش��ود، شرايط 
بدتر از اينها هم مي شود. 
ت��ا زماني ك��ه قراردادها 
مورد كنترل قرار نگيرند و به جاي تعيين سقف بودجه 
براي باشگاه ها س��قف قرارداد براي بازيكنان تعريف 
نشود اوضاع همين اس��ت. آقايان از سمت گشاد قيف 
مي دمند! بايد سقف قرارداد براي بازيكن تعريف كنند، 
آن هم با س��ازوكارهاي مدون و با هم��كاري مديران 
بالادستي باشگاه ها. باشگاه هاي خصولتي عمدتاً به 
كارخانجات مختلف وابسته هستند و كارخانجات 
نيز معمولاً به نهادهاي متخلف منتس��ب هستند. 
اين مس��ئله بايد به طور جدي با نهادها و حمايت 
دولت به مرحل��ه اجرا دربياي��د و همچنين انتظار 
مي رود دس��تگاه هاي نظارتي نيز به قراردادها ورود 

كنند چراكه فدراسيون فوتبال ما بضاعت مديريتي 
براي رسيدگي به موضوع رقم هاي نجومي قراردادها را 
ندارد. با ضعف مديريتي موجود و عدم ساختار درست 
در اين حوزه نمي توان انتظار موفقيت و حل مشكلات 
را داشت. اين رويه كاملًا اش��تباه و دردسرساز خواهد 
بود. آقايان تصور مي كنند با مقررات جديدي كه وضع 
كرده اند، ليگ ارزان مي شود. در حالي   كه به هيچ وجه 

اين ادعا درست نيست. 
در حال حاضر ب��راي هر باش��گاه 300ميليارد تومان 
سقف بودجه تعيين كرده اند، حال آنكه اين رقم خود 
نشان دهنده افزايش هزينه هاست. فصل گذشته برخي 
باشگاه ها با 100ميليارد تيم ش��ان را بستند. چطور و 
چرا فدراسيون حرف از 300ميليارد زده است؟ تعيين 
اين رقم حاكي است فدراس��يون از واقعيت ها و آمار و 
ارقام دور است و اطلاعي از شرايط موجود ندارد. فقط 
مي خواهند كاري براي خالي نبودن عريضه انجام دهند. 
نكته بعدي، آزمون و خطاهايي است كه طی سال های 

قبل فدراس��يون در فوتبال انجام داده و اين آزمون و 
خطاها بلاي جان فوتبال كش��ور شده است. اگر روي 
پول بيت المالي كه در اختيار باش��گاه ها قرار مي گيرد 
نظارت��ی جامع صورت نگي��رد، همين داس��تان را به 
اشكال جديد مشاهده خواهيم كرد. فدراسيون فوتبال 
كه توانايي كنترل باش��گاه ها را ندارد، باشگاه ها نيز به 
خاطر اينكه بودجه را آسان به دست مي آورند، هر مدلي 
دوست دارند پول را حيف و ميل مي كنند. اگر همين 
باشگاه ها در مواجهه با بازيكن يا مديربرنامه بازيكني 

كه درخواست قرارداد ارزي مي دهد، او را بايكوت كنند 
و با وی ق��رارداد نبندند، قطعاً تأثيرگ��ذار خواهد بود. 
متأسفانه چنين اتحادي وجود ندارد. اينكه يك سال با 
چنين بازيكن متوقعي قرارداد امضا نشود، خودش يك 
نوع محروميت اس��ت؛ بازيكني كه فكر مي كند ارزش 
قرارداد دلاري دارد و بايد ترانسفر شود و در خارج بازي 
كند. اگر قرارداد ارزي با بازيكنان و مربيان داخلي امضا 
شود، سازمان بازرسي كل  كش��ور، نهادهاي نظارتي 
و امنيتي فع��ال در حوزه اقتصادي ه��م مي توانند به 
اين مسئله ورود كنند. با تعيين س��قف قرارداد براي 
بازيكنان و مربيان اين مشكلات حل مي شود. چطور 

يك مربي درخواست دستمزد 80ميلياردي مي دهد 
و بازيكن حرف از قرارداد 60ميليارد توماني مي زند؟ 
در صورتي  كه براي رقم قراردادها س��قف معين شود، 
جلوي بسياري از اين حواشي گرفته مي شود. بازيكني 
كه پول زياد مي خواهد به خارج از كشور ترانسفر شود  
تا هر زمان كه باش��گاه ها از بيت الم��ال ارتزاق كنند، 
وضع همين طور اس��ت. برخي  مدعي هس��تند سقف 
بودجه و قرارداد در فوتب��ال روز دنيا وجود ندارد. بله، 
شايد س��قف تعيين نكرده باش��ند، اما پول باشگاه ها 
از بخش خصوصي تأمين مي ش��ود نه جيب دولت. با 
اين شرايط بازهم ملزم به رعايت فيرپلي مالي هستند 
و همه كارش��ان حس��اب و كتاب دارد. تعيين قيمت 
بازيكن و مربي ب��ا معيارهاي خاصي انجام مي ش��ود 
و ماركت هايي در دنيا هس��تند ك��ه روي آنها قيمت 
مي گذارند. در فوتب��ال ما هيچ مت��ر و معياري براي 
اين مس��ئله وجود ندارد. پول هنگفت دولت بدون 
هيچ نظارت و برنامه اي در فوتبال هزينه مي شود و 
همه هم از اين مسئله خوشحال و راضي هستند و 
ريز و درشت از اين فوتبال منتفع مي شوند. در اين 
اوضاع اقتصادي بخش زيادي از مردم با مشكلات 
بس��ياري دس��ت وپنجه نرم مي كنند، در حالي  كه 
يك عده در فوتب��ال پول مف��ت مي گيرند و مدعي 
دريافت بيش از اين ارقام هم هس��تند. تا وقتي عزمي 
براي مبارزه با ناپاكي ها نباش��د، ي��ك عده مفت خور 
بيت المال را مي بلعند. يكي از عللي كه سرمايه گذاران 
در ورزش و به ويژه فوتبال ورود نمي كنند، گران بودن 
آن است. براي مهيا كردن بحث ورود بخش خصوصي 
به فوتبال، اين رشته بايد ارزان شود. اگر باشگاهي واقعاً 
خصوصي ش��ود، هر چقدر دلش خواست خرج كند. 
قطعاً بعد از خصوصي ش��دن خرج و مخارج حساب و 
كتاب پيدا خواهد كرد. فوتبال ما فقط هزينه اس��ت و 
خبري از درآمدزايي نيست. در نتيجه هيچ باشگاهي 
از جيبش هزينه نمي كند و هم��ه بار مالي روي دوش 
بيت المال است. تا زماني كه باشگاه ها خصوصي سازي 
نشوند، اوضاع روز به روز بدتر خواهد شد. آقايان مدير 
نيز با توجه به سوءمديريت هاي شان با استفاده از پول 
بيت المال از ش��يوه آزمون و خطا اوضاع را خراب تر از 

قبل مي كنند. 

اميررضا واعظ آشتياني

مديرعامل سابق استقلال

 ب��راي بررس��ي موضوع 
درخواست هاي نامتعارف 
بازيكن��ان فوتب��ال بايد 
آنها را دس��ته بندي كرد؛ 
لژيونره��ا، ش��اغلان در 
ليگ هاي آسيا، بازيكنان 
ملي و نخبگان ليگ برتر. 
بازيكن��ان بين المللي كه 
در خارج از كش��ور بازي 
مي كنند و توانايي بازي در 
فوتبال اروپا را دارند، مثل سردار آزمون، مهدي طارمي و 
جهانبخش. بازيكناني هستند كه در آسيا فعاليت دارند و 
به ويژه در ليگ هاي كشورهاي حاشيه خليج فارس بازي 
مي كنند. از جمله ش��جاع خليل زاده و كنعاني زادگان. 
دسته سوم هم فوتباليست هايي هستند كه عضو تيم ملي 
هستند اما هنوز لژيونر نش��ده اند، مثل وحيد اميري 
و مهدي تراب��ي. باكيفيت ترين بازيكنان ش��اغل در 
ليگ  برتر هم در واقع جزو دس��ته چهارم محسوب 
مي شوند. دسته اول طبيعتاً قراردادهاي بالايي دارند و 
دستمزدشان در توان باشگاه هاي داخلي نيست. دسته 
دوم نيز باز دستمزدهاي دلاري خوبي دريافت مي كنند 

و باشگاه هاي ما توان رقابت با باشگاه هاي عربي را ندارند. 
بيش��تر بايد در خصوص بازيكناني كه در دسته سوم و 
چهارم قرار مي گيرند صحبت كنيم. ملي پوشان و نخبگان 
ليگ با توجه به كيفيت بازي ای كه دارند درخواست هاي 
سنگيني براي عقد قرارداد مي كنند، البته تعدادشان زياد 
هم نيست و شايد كلاً 30بازيكن در اين حد داشته باشيم. 
بايد براي كنترل رقم قرارداده��اي آنها چارچوب هايي 
در نظر گرفته و روي ارقام نظارت شود. امسال كارگروه 
سازمان ليگ دستورالعملي را تنظيم كرده، با اين حال 
نوشتن قوانين يك چيز است و اجراي آن چيز ديگري. 
منتظريم اين قوانين به مرحله اجرا دربيايد، ولي در كل 
كنترل و پايش قرارداد اين 30بازيكن س��خت نيست. 
بخش اعظم آن به مديريت باش��گاه ها برمي گردد و اول 
از همه بايد اين مسئله براي شان اهميت داشته باشد، نه 
اينكه فقط براي نتيجه گرفتن قرارداد ببندند. متأسفانه 
در سال هاي گذشته مديران با هزينه هاي هنگفت باز هم 
توفيقي نداشتند و نتيجه مطلوبي نگرفتند. فلان باشگاه 

با هزينه نجومي و تغيير چندباره مديرعامل نتوانسته به 
موفقيتي دست يابد. بخش ديگر هم دست سازمان ليگ 
است كه بايد قراردادهاي ثبت شده را رصد كند. فراموش 
نكنيم وضعيت اقتصادي كشور هم در اين موضوع مؤثر 
بوده است، منتها فوتباليست ها نيز از اين قاعده مستثني 
نيس��تند و در همين اقتصاد فعاليت مي كنند. مشكل 
اقتصادي براي همه است. در سال هاي گذشته نهادهاي 
نظارتي آنچنان كه بايد و شايد نسبت به ارقام قراردادها 
حساس نبوده اند. س��ازمان بازرسي كل كشور برخلاف 

آنچه گفته مي شود به اندازه كافي ابزار كنترل قراردادها را 
ندارد. معتقدم اگر سازمان ليگ و فدراسيون اراده اجراي 
قوانين جديد را داشته باشند و آن را اجرا كنند، مشكلات 
موجود حل خواهد شد. در سال هاي قبل مي گفتند سقف 
قرارداد داريم اما به جايي نرسيد و از طرق مختلف قانون را 
دور مي زدند. اميدواريم تجربه تلخ آن سال ها تكرار نشود. 
در دستورالعمل جديد تأكيد شده بازيكنان داخلي حق 
بستن قرارداد ارزي را ندارند و اين قانون بايد اجرا شود. در 
حالي  كه شنيده مي شود يكي از باشگاه ها براي دور زدن 
قانون به جاي دلار و يورو، با مربي خارجي خود قراردادش 
را به درهم امضا كرده است. خب اين كار را می شود برای 

بازيكنان هم انجام داد. ايرادات دستورالعمل ابلاغ شده 
بايد برطرف شود و همه مسائل مختلف مدنظر قرار گيرد. 
اينكه فقط يك قانون نوشته شود، بعد طرفين با استفاده از 
مشاوران و وكلاي شان با استفاده از ايرادات موجود قانون 
را دور بزنند اصلًاً مطلوب نيس��ت. امسال براي اولين بار 
هزينه كرد باشگاه ها منتشر شد. اين موضوع قدم خوب 
و تأثيرگذاري اس��ت كه بايد تداوم پيدا كند و باشگاه ها 
مي فهمند كه هزينه هاي ش��ان در رس��انه ها منعكس 
مي شود، آن وقت نهادهاي نظارتي نيز مي توانند كارشان 
را انجام دهند. پشت درخواس��ت هاي برخي بازيكنان 
داخلي براي دريافت دستمزدهاي ارزي فلسفه اي وجود 
دارد. درست است كه بازيكنان در اين قضيه مقصرند اما 
بحث افزايش نرخ ارز نيز تأثيرگذار است. در يكي دو سه 
سال گذشته با افزايش نرخ ارز مواجه بوده ايم. بازيكنان 
نيز مدعي مي شوند از خارج پيشنهاد دارند كه البته اين 
ادعاها فقط براي بازارگرمي و افزايش نرخ است. كافي 
است يك بار مديران باش��گاه ها به خواسته هاي اين 
بازيكنان تن ندهند و به آنها بگويند به پيشنهادهاي 
خارجي تان پاسخ مثبت دهيد، كار درست مي شود.  با 
اين كار قيمت ها قطعاً پايين خواهد آمد چراكه خارج 
از ايران اين ارقام را به آنها نخواهند داد و باشگاه هاي 
خارجي براي پرداخت دستمزد استانداردهاي خاص 
خود را دارند. باشگاه هاي دولتي مان با اينكه ادعا مي كنند 
مجمع دارند و عملكردش��ان پايش مي شود اما در اصل 
بي حس��اب و كتاب عمل مي كنند و بودجه شان حد و 
مرز ندارد. برخي از بازيكنان ما كه قبلًا به خارج ترانسفر 
شده اند، از سوي همان باش��گاه هاي خارجي ديپورت 
شده اند! يكي از مشكلات فوتبال ما اين است كه بازيكن 
را به قيمت ارزان به باش��گاه  پرتغالي مي فروش��يم ولي 
براي به خدمت گرفتن قرضي همان بازيكن چند برابر 
پول مي دهيم. باشگاه هاي پرتغالي ياد گرفته اند از اين 
طريق درآمدزايي كنند. بازيكنان در خارج از كشور كل 
روز در اختيار باشگاه هستند اما در ايران تنها دو ساعت 
تمرين مي كنند. در نتيجه خيلي ها ترجيح مي دهند در 
ايران بمانند و پول كلان بگيرند. از آنجا كه در اين مسئله 
منافع خيلي ها از جمله مديران باشگاه ها، بازيكن و مدير 
برنامه هايش در ميان است، كار را با هماهنگي هم پيش 

مي برند. 

هركسي قرارداد دلاري مي خواهد ترانسفر شود

مفتخورهاپولبيتالمالراميبلعند
مديران به درخواست هاي نجومي تن ندهند قيمت ها پايين مي آيد
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